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Høringssvar over udkast til bekendtgørelse om tilskud til 
ekstensivering med slæt 
 

Danmarks Naturfredningsforening har modtaget ovenstående udkast til bekendtgørelse i høring og 
har følgende kommentarer: 
 
Vi kan fuldt ud bakke op om intentionerne med den foreslåede støtteordning. Der er et stor behov 
for at sikre at udtagningen af kulstofrige lavbundsjorder sker med så lille risiko for tab af 
næringsstoffer i form af fosfor, lattergas og metan, og her er fjernelse af biomasse et vigtigt 
instrument. Vi ser dog nogle uhensigtsmæssigheder ved udkastet til bekendtgørelse, og vil 
endvidere pege på at bekendtgørelsen vil efterlade nogle arealer uden den nødvendige pleje, både 
af hensyn til klima, vandmiljø og biodiversitet. 
 
Vi undrer os stærkt over, at arealerne ikke må afgræsses, og vi savner en begrundelse for dette. Vi 
er ikke noget problem i at der gives mulighed for afgræsning af arealerne efter at der et taget det 
pligtige slæt. Græssende dyr vil altid fjerne flere næringsstoffer end de efterlader i form af gødning, 
så dette kan ikke være et argument for den foreslåede begrænsning. Derfor foreslår vi at § 8 2) 
ændres så der står: Arealet må ikke afgræsses i ansøgningsåret, før der er taget slæt. 
 
Vi finder det også problematisk, at der i § 8 3) åbnes mulighed for at arealet kan tages i omdrift 
igen. Hvis dette sker, vil tilskuddet være spild af penge. Hvis det ret høje tilskud skal give miljø- og 
klimamæssigt mening, skal det sikres at arealer med tilskud forbliver med græs. Vi er 
opmærksomme på, at støtteordningen alene vil gælde i 2022 og bliver afløst af et eco-scheme 
med samme formål, men dette kan ikke retfærdiggøre, at det er muligt at opdyrke arealet igen. Vi 
foreslår derfor at tilskuddet betinges af at arealet forbliver med græs i f.eks. mindst 3 år fremefter. 
 
Vi vil også udtrykke vores beklagelse over at bekendtgørelsen alene omfatter arealer i omdrift og 
arealer der er støtteberettigede under grundbetalingsordningen. Der er et stort behov for at af 
høstet biomasse på tidligere dyrkede eller afgræssede lavbundarealer, men som i dag er opgivet 
og står med kraftigt plantedække eller førnelag. Disse arealer kan have store emissioner af 
næringsstoffer og klimagasser og det giver for os ikke mening at disse arealer ikke kan omfattes af 
tilskudsordningen, især når der er tale om en tilskudsordning under Landdistriktsprogrammet. 
Erfaringer fra projektet HØSTTEK har vist at der med biomassehøst kan fjernes betydelige 
mængder næringsstoffer, der ellers var endt i vandmiljøet eller som ville være årsag til 
klimagasemissioner. Denne biomassehøst kan ikke ske uden tilskud og en tilskudsordning som 
ovennævnte ville være oplagt til netop denne type arealer. Vi vil derfor på det kraftigste anbefale, 
at der også kan gives støtte til arealer som forud har været uden anvendelse og som ikke er 
støtteberettigede under grundbetalingsordningen. Det er dig vigtigt at der ikke gives støtte til 
arealer der i dag er vedvarende græs uden gødningskvote, eller at der til disse arealer gives en 
lavere tilskudssats. 
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Vi vil også opfordre til at man evaluerer denne tilskudsordning når den ophører. Der er et stort 
behov for at der bliver skabet en sammenhængende incitamentsstruktur for den fremtidige drift af 
vores lavbundsarealer. I dag er der et stort behov for at sikre tilskud til afgræsning af § 3 arealer 
uden for N-2000, og vi vil påpege, at muligheden for at få grundbetaling samtidig med 
plejegræstilskud betyder at der ofte sker en drift, der er til skade for naturværdierne. De fremtidige 
afgræsningsordninger skal så også samtænkes med de fremtidige ordninger til slæt og 
biomassehøst af lavbundsarealer, så der ikke sker en fravælgelse af afgræsning som driftsform på 
biologisk værdifulde arealer til fordel for slæt. Vi skal derfor opfordre Landbrugsstyrelsen til hurtigst 
muligt at inddrage relevante interessenter i arbejdet for at få skabt en sammenhængende 
incitamentsstruktur, så der skabes de bedst mulige rammer for at opfylde CAP’ens målsætninger 
om at styrke biodiversiteten. Dette er ikke tilfældet i dag.  
 
 
Med venlig hilsen 
 
Thyge Nygaard, Landbrugspolitisk seniorrådgiver 
31 19 32 55, tny@dn.dk 
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